
P R O T O K Ó Ł   Nr XIV/2007 

z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 6 grudnia 2007 r. 

w sali narad Urzędu Miasta i Gminy w Bornem Sulinowie 

 
 

Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 6 grudnia 2007 r. otworzył  
i jej przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej GRZEGORZ NATKAŃSKI.  
 
Na wstępie powitał Burmistrza Gminy Renatę Pietkiewicz-Chmyłkowską, Zastępcę 
Burmistrza Bogdana Korpala, Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Wiesława Kosmalę, 
delegata do Rady Powiatowej Zachodniopomorskiej Izby Rolniczej Józefa Łokuciejewskiego, 
Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy, kierowników jednostek podległych gminie oraz 
przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
 
Po tym stwierdził, Ŝe na ustawowy skład Rady – 15, w Sesji uczestniczy 13 radnych,  
co stanowi quorum i podejmowane przez Radę uchwały będą prawomocne. 
 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1,2 i 3 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący RM przystąpił do realizacji punktu Sesji pn. „Ustalenie porządku 
obrad”. 
 
 
Ad.2) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe porządek Sesji radni otrzymali wraz z zawiadomieniem  
i zapytał, czy są propozycje zmian do porządku dzisiejszych obrad. 
 
Radny Dariusz Czerniawski w imieniu Klubu radnych „Nasza Gmina” zgłosił wniosek  
o wprowadzenie do porządku obrad dwóch projektów uchwał w sprawach: zmiany składu 
Komisji Rewizyjnej oraz zmiany składu Komisji Rozwoju Rady Miejskiej w Bornem 
Sulinowie. Powiedział, Ŝe kaŜdy z radnych otrzymał projekty uchwał w tych sprawach. 
 
Innych propozycji zmian do porządku Sesji nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał zgłoszony wniosek pod głosowanie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 
 
Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 6 grudnia 2007 r.  przedstawiał się następująco: 
 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Ustalenie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej Sesji Rady Miejskiej. 
4. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu. 
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6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady. 
7. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
8. Analiza stanu bezrobocia na terenie Gminy Borne Sulinowo. 
9. Analiza funkcjonowania Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych Spółki z o.o. w Bornem 

Sulinowie z uwzględnieniem zakresu prowadzonej działalności. 
10. Informacja na temat promocji gminy oraz współpracy z organizacjami pozarządowymi 

oraz społecznościami regionalnymi innych państw. 
11. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych. 
12. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.3 ust.3 ustawy o działalności 
poŜytku publicznego i o wolontariacie na 2007 r. – ocena realizacji programu. 

13. Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości  

i porządku na terenie Gminy Borne Sulinowo; 
2) uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 

przestrzennego gminy Borne Sulinowo; 
3) obniŜenia średniej ceny skupu Ŝyta do celów podatku rolnego na terenie Gminy Borne 

Sulinowo w 2008 r.; 
4) szczegółowych zasad i trybu udzielania ulg w zakresie umorzeń, odroczeń lub 

rozkładania spłaty na raty naleŜności pienięŜnych gminy i jej jednostek 
organizacyjnych, do których nie stosuje się przepisów ustawy – Ordynacja podatkowa 
oraz wskazania organu lub osoby do tego uprawnionej; 

5) wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy 
Borne Sulinowo na lata 2005-2010 (dot. zmian w preliminarzu wydatków na 2007 r. 
na realizację Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych); 

6) wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy 
Borne Sulinowo na lata 2005-2010 (dot. zmian w preliminarzu wydatków na 2007 r. 
na realizację Programu Przeciwdziałania Narkomanii); 

7) wprowadzenia zmian w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok; 
8) ustalenia procedury uchwalania budŜetu Gminy Borne Sulinowo oraz szczegółowości 

materiałów informacyjnych towarzyszących projektowi budŜetu Gminy Borne 
Sulinowo; 

9) określenia trybu postępowania o udzielenie z budŜetu Gminy Borne Sulinowo dotacji 
na cele publiczne związane z realizacją zadań Gminy Borne Sulinowo podmiotom nie 
zaliczonym do sektora finansów publicznych i niedziałających w celu osiągnięcia 
zysku, sposobu rozliczania tej dotacji oraz kontroli wykonywania zleconego zadania; 

10) wniesienia przez Gminę Borne Sulinowo aportu do spółki pod nazwą 
„Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych spółka z ograniczoną odpowiedzialnością”  
w Bornem Sulinowie; 

11) zmiany składu Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie; 
12) zmiany składu Komisji Rozwoju Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 

 
14. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
15. Ustalenie terminu następnej sesji. 
16. Wolna Trybuna. 
17. Zamknięcie sesji. 
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Ad.3) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe protokół z ostatniej Sesji Rady Miejskiej był wyłoŜony 
do wglądu i radni mieli moŜliwość zapoznania się z jego treścią. Po tym zapytał, czy są uwagi 
do protokołu. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał pod głosowanie jego 
przyjęcie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Protokół Nr XIII/2007 z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie odbytej w dniu  
29 października 2007 r. został przyjęty. 
 
 
Ad.4) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe sprawozdanie Burmistrza Gminy z działalności w okresie 
międzysesyjnym radni otrzymali na piśmie i zwrócił się do nich, czy mają jakieś uwagi bądź 
zapytania odnośnie przedstawionych informacji. Zwrócił się równieŜ do Pani Burmistrz, czy 
chce coś do tego sprawozdania dodać. 
 
Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska poinformowała, Ŝe radni otrzymali 
szczegółowe sprawozdanie dotyczące bieŜącej działalności tut. Urzędu. Uzupełniła 
sprawozdanie o dwie informacje. Poinformowała, Ŝe odbyły się zebrania z mieszkańcami 
osiedli w Bornem Sulinowie, których celem był wybór rad osiedli. Wybrano Radę Osiedla  
Nr 2, natomiast nie przeprowadzono wyborów do Rady Osiedla Nr 1, a powodem była bardzo 
mała frekwencja. Część z obecnych uwaŜała, Ŝe rada osiedla jest niepotrzebna, a część, Ŝe jest 
zbyt mała frekwencja, by dokonać wyborów. Spotkanie zostało wykorzystane na 
przedstawienie projektu budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2008 rok.   Na najbliŜszą Sesję 
przygotowany zostanie projekt uchwały ustalający nowy termin zebrania mieszkańców 
Osiedla Nr 1 w Bornem Sulinowie.  
Powiedziała teŜ, Ŝe na dzień 17 grudnia br. został ustalony termin pierwszego posiedzenia 
Rady Osiedla Nr 2 w Bornem Sulinowie, na którym zostanie wybrany Przewodniczący 
Zarządu Osiedla oraz Zarząd Osiedla. 
W ubiegłym tygodniu odbyła teŜ spotkanie z mieszkańcami Juchowa. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do radnych, czy mają jakieś zapytania bądź uwagi. 
 
Uwag i zapytań do sprawozdania nie zgłoszono. 
 
Rada Miejska w Bornem Sulinowie przyjęła do wiadomości Sprawozdanie burmistrza  
z działalności w okresie międzysesyjnym. 
 
Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu obrad pn. „Informacja radnych powiatu  
o ich pracy w Radzie Powiatu”. 
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Ad.5) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe w Sesji nie uczestniczą radni powiatowi i przeszedł do 
realizacji kolejnego punktu porządku obrad pn. „Informacja Przewodniczącego Rady 
Miejskiej o pracach organów Rady”. 
 
 
Ad.6) 
 
Przewodniczący RM przedstawił informację o pracach organów Rady następującej treści: 
 
„W okresie od ostatniej Sesji, na której przedstawiałem informację o pracach Rady Miejskiej 
w Bornem Sulinowie, tj. w dniu 29 października 2007 r., odbyły posiedzenia wszystkie 
komisje Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 
 
Komisja BudŜetowo-Gospodarcza odbyła jedno posiedzenie, którego tematyka przedstawiała 
się następująco: 
1. Analiza funkcjonowania Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych Spółki z o.o. w Bornem 

Sulinowie z uwzględnieniem zakresu prowadzonej działalności. 
2. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych. 
3. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.3 ust.3 ustawy o działalności 
poŜytku publicznego i o wolontariacie na 2007 rok – ocena realizacji programu. 

Ponadto komisja zaopiniowała projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszych obrad. 
 
Komisja Rozwoju odbyła jedno posiedzenie, którego tematyka przedstawiała się następująco: 
1. Analiza funkcjonowania Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych Spółki z o.o. w Bornem 

Sulinowie (zakres działania). 
2. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych. 
3. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.3 ust.3 ustawy o działalności 
poŜytku publicznego i o wolontariacie na 2007 rok – ocena realizacji programu. 

4. Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawach: 
1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości  

i porządku na terenie Gminy Borne Sulinowo; 
2) wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 

Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010 (dot. zmian w preliminarzu wydatków 
na 2007 r. na realizację Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych); 

3) wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010 (dot. zmian w preliminarzu wydatków 
na 2007 r. na realizację Programu Przeciwdziałania Narkomanii). 

 
Komisja Rewizyjna odbyła dwa posiedzenia. 
Na pierwszym posiedzeniu komisja dokonała kontroli w Urzędzie Miasta i Gminy w Bornem 
Sulinowie, której przedmiotem było wykorzystanie przyznanej dotacji z budŜetu gminy dla 
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jednostek pomocniczych gminy (sołectw i osiedli) i stowarzyszeń oraz realizacja wydatków  
w ramach Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 
Na drugim posiedzeniu komisja analizowała dochody gminy z tytułu podatków i sprzedaŜy 
mienia komunalnego w 2007 r. wg stanu na dzień 30 października 2007 r.” 
 
Po tym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu Sesji pn. „Wystąpienia 
przewodniczących jednostek pomocniczych gminy”. 
 
 
Ad.7) 
 
W punkcie Sesji pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos 
zabrała Sołtys Sołectwa Radacz Halina Jaskółka, która zapytała, czy będzie utwardzone 
pobocze oraz naprawiona droga Radacz-Juchowo. Powiedziała, Ŝe nie ma dzisiaj na Sesji 
radnych powiatu, ale chce konkretnie się dowiedzieć, czy ta droga będzie robiona. Aktualnie 
stan tej drogi jest bardzo zły, pobocza praktycznie nie istnieją, nie moŜna się wyminąć bo 
doły wypełnia woda. Zwróciła się równieŜ z prośbą, Ŝeby StraŜ Miejska w okresie 
przedświątecznym i poświątecznym popołudniami przejechała się po wioskach, bowiem jest 
problem z petardami. Mieszkańcy składają do niej wiele skarg w tej sprawie – 6 dziennie. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska ustosunkowując się do poruszonej 
kwestii naprawy drogi Radacz-Juchowo powiedziała, iŜ nie moŜna mówić, Ŝe nic się nie robi. 
Temat drogi Radacz -Juchowo wraca na kaŜdej sesji. Drogi, o których mówimy i pobocze 
Radacz-Juchowo naleŜą do dróg powiatowych. Są jednak pewne granice, których gmina nie 
przekroczy, to znaczy nie będzie wykonywała zadań powiatu bo nie jest to jej obowiązkiem 
i nie ma na to środków. 
Następną naszą bolączką jest droga w Starowicach. Poinformowała, Ŝe wystosowała pismo do 
Starosty Szczecineckiego. Pismo to dotyczyło drogi w Starowicach, natomiast na ostatniej 
Sesji Rady Powiatu złoŜona została przez naszych radnych powiatowych na ręce 
Przewodniczącej Rady Powiatu interpelacja dotycząca zarówno pobocza drogi Radacz-
Juchowo jak i Starowic. Po tym przeczytała treść pisma wystosowanego przez nią do Starosty 
w dniu 21 listopada br. i zaznaczyła, Ŝe na dzień dzisiejszy nie otrzymała odpowiedzi na to 
pismo. Na koniec stwierdziła, Ŝe nic więcej ze swej strony zrobić nie moŜe. Odnośnie StraŜy 
Miejskiej powiedziała, Ŝe straŜników jest tylu ilu jest i pojawiają się w miejscowościach na 
terenie gminy, o czym świadczą wpływające do gminy mandaty. Są tam gdzie być muszą, ale 
wezwań jest bardzo duŜo, a straŜników mamy 3. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Przewodniczący RM przeszedł do realizacji kolejnego punktu porządku obrad pn. „Analiza 
stanu bezrobocia na terenie Gminy Borne Sulinowo.” 
 
Ad.8) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe radni otrzymali materiały statystyczne w zakresie stanu 
bezrobocia na terenie gminy, a następnie udzielił głosu Dyrektorowi Powiatowego Urzędu 
Pracy w Szczecinku. 
Informacja pisemna w tym zakresie stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
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Dyrektor PUP Wiesław Kosmala przedstawił pokrótce problem bezrobocia na terenie Gminy 
Borne Sulinowo. Powiedział, iŜ ze statystyki wynika, Ŝe wskaźnik bezrobocia rejestrowanego 
w Gminie Borne Sulinowo jest po mieście Szczecinek najmniejszy w Powiecie 
Szczecineckim. Poinformował, Ŝe na koniec listopada 2007 r. ogółem liczba osób 
bezrobotnych na terenie powiatu wynosiła 7.061 osób. Zwrócił uwagę, Ŝe jest to liczba 
malejąca – o prawie 100 osób i takiej sytuacji nie było od wielu lat. Podał przykład z 2004 
roku, gdzie liczba osób bezrobotnych wynosiła 12.200, czyli w ciągu tych 3 lat zmalała  
o ponad 5000 osób. Powiedział, Ŝe w Gminie Borne Sulinowo wg stanu na koniec listopada 
br. liczba osób bezrobotnych wynosiła 778, z tego zdecydowana większość - 500 osób - to 
mieszkańcy wsi. Zwrócił uwagę, iŜ w przesłanych materiałach podana jest struktura 
bezrobocia wg wykształcenia i wynika z niej, Ŝe najwięcej osób bezrobotnych jest  
z wykształceniem podstawowym i zasadniczym zawodowym. Zwrócił takŜe uwagę na to, Ŝe 
ogólna liczba bezrobotnych nie świadczy o tym, Ŝe te wszystkie osoby szukają pracy. Wśród 
tych osób są bowiem panie wychowujące małe dzieci, jest teŜ grupa osób, która nie chce 
pracować, bo nie chce, są teŜ osoby, które nie podejmują zatrudnienia np. ze względu na 
warunki płacowe. Nadmienił, Ŝe karą dla osoby bezrobotnej, która odmówi podjęcia pracy, 
jest wykreślenie z rejestru osób bezrobotnych na okres 3 miesięcy.  
W dalszej kolejności Dyrektor PUP wypowiedział się na temat środków finansowych, jakie 
zostały przyznane na aktywizację osób bezrobotnych. Stwierdził, Ŝe środki te z roku na rok są 
coraz większe i dla przykładu podał rok 2004, w którym wynosiły 7.200 tys. zł, natomiast  
w roku bieŜącym na ten cel PUP wyda 13.582 tys. zł, a więc na: roboty publiczne, prace 
interwencyjne, dotacje dla osób bezrobotnych na rozpoczęcie działalności gospodarczej, 
staŜe, przygotowanie zawodowe, szkolenia itd. Zwrócił uwagę, Ŝe są to juŜ dość duŜe 
pieniądze. Poinformował, Ŝe ogółem na aktywizację osób bezrobotnych w Gminie Borne 
Sulinowo wg stanu na dzień 30.11.2007 r. wydatkowali środki w wysokości 1.138.748,-zł.  
Podkreślił, Ŝe Gmina Borne Sulinowo w 2007 r. pozyskała najwięcej pieniędzy ze wszystkich 
gmin w Powiecie Szczecineckim. 
Powiedział teŜ, Ŝe coraz więcej środków pozyskują z budŜetu Unii Europejskiej, ale te 
pieniądze mają być przeznaczane na efektywne formy aktywizacji osób bezrobotnych. 
Zwrócił uwagę, iŜ najmniej efektywną formą są roboty publiczne i trzeba się liczyć z tym, Ŝe 
środki na te roboty będą jednak maleć. Będą maleć dlatego, Ŝe z Unii Europejskiej nie mogą 
na tę formę przeznaczyć pieniędzy, a proporcja pomiędzy środkami, które daje państwo  
a Unia Europejska ulega zmianie na korzyść Unii. Co roku ubiegają się o dodatkowe środki  
w Ministerstwie, piszą róŜne programy na realizację robót publicznych. W tym roku na 
nieefektywne formy aktywizacji osób bezrobotnych otrzymali środków mniej i uwaŜa, Ŝe ta 
tendencja malejąca będzie nadal się utrzymywać, bo skoro jest zainteresowanie na pieniądze  
z efektywnych form, to po co wydawać środki na nieefektywne formy. Dlatego zasugerował, 
Ŝeby więcej środków przeznaczać na prace społecznie uŜyteczne, a mniej trochę na roboty 
publiczne. Powiedział teŜ, iŜ myśli, Ŝe osoby bezrobotne, które będą chciały skorzystać  
z róŜnych form aktywizacji, będą miały taką moŜliwość przez najbliŜsze lata. Jest jednak 
kwestia tego, czy te osoby będą chciały, a z tym jest bardzo róŜnie, bowiem często trudno 
znaleźć im osoby chcące przeszkolić się, zmienić kwalifikacje. Wypowiedział się takŜe na 
temat pracodawcy w Bornem Sulinowie – przedsiębiorstwa związanego z Panem 
Matkowskim. Ww. co roku sukcesywnie zgłasza zapotrzebowanie na pracowników, ale ludzie 
niechętnie tam idą z róŜnych względów. 
Na koniec podziękował Pani Burmistrz za dotychczasową współpracę, która układa się 
bardzo dobrze i powiedział, iŜ myśli, Ŝe będzie tak dalej. Po tym zwrócił się do obecnych, Ŝe 
jak mają pytania, to chętnie na nie odpowie. 
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Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska podziękowała równieŜ za 
dotychczasową współpracę. 
 
Radny Dariusz Czerniawski na wstępie podziękował Dyrektorowi PUP za dobry klimat 
współpracy. Po tym nawiązał do wypowiedzi Dyrektora PUP, który stwierdził, Ŝe środki na 
mniej efektywne formy aktywizacji bezrobotnych będą maleć i zrozumiał, Ŝe na bardziej 
efektywne formy będą rosnąć. Powiedział, Ŝe w tym roku ze środków przewidzianych na 
aktywne formy zwalczania bezrobocia jak np. rozpoczęcie działalności gospodarczej, z terenu 
naszej gminy skorzystało 15 osób i z tego co wie, jest to kwota 13.000,-zł. Zapytał, czy  
w przyszłym roku te środki zostaną zwiększone i prosił o podanie orientacyjnej kwoty 
zwiększenia. 
 
Dyrektor PUP na wstępie wyjaśnił, z czego wynika ta kwota. Osoba bezrobotna, która 
zamierza rozpocząć działalność gospodarczą moŜe zwrócić się do Urzędu Pracy o takie 
wsparcie, które stanowi jednorazową dotację na podjęcie działalności gospodarczej,  
wypłacaną na podstawie rachunków opisanych w stosownym wniosku.  Tych pieniędzy nie 
zwraca a jedynym obowiązkiem osoby otrzymującej taką dotację jest rozliczenie tych 
środków zgodnie z wnioskiem. Drugim warunkiem jest prowadzenie działalności 
gospodarczej przez rok. Natomiast te 13.000,-zł, o których mówił radny, jest to kwota 
określona w ustawie o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy, która stanowi, Ŝe 
osoba bezrobotna moŜe dostać pięciokrotność średnich krajowych z poprzedniego kwartału. 
Gdyby miało być więcej, musiałyby zmienić się przepisy, bo on na to nie ma wpływu. 
Poinformował, Ŝe kolejne zmiany do tej ustawy weszły w Ŝycie od października br. i to się nie 
zmieniło. Natomiast zmieniło się coś, co jest dobrą rzeczą dla osób odbywających staŜe. Do 
tej pory staŜysta otrzymywał na rękę w granicach 450,-zł, a w tej chwili ci co mają zawarte 
umowy po 26.10.br. dostają 646,-zł. 
 
Radny Ryszard Cywiński poruszył problem szkolenia i przygotowania zawodowego. 
Powiedział, iŜ interesuje go sprawa szkoleń pracowników, ale nie tylko na zasadzie takiej, Ŝe 
szkoli się osoby bezrobotne. Zapytał, czy istnieje moŜliwość doszkalania pracowników i czy 
pracodawca ma szansę w tym zakresie uzyskać wsparcie z Powiatowego Urzędu Pracy. Podał 
przykład Firmy Matkowskiego, który potrzebuje stolarzy, a takŜe firm rolnych, w których 
istnieje zapotrzebowanie na traktorzystów. 
 
Dyrektor PUP wyjaśnił, iŜ to, kogo oni kierują na szkolenie regulują przepisy prawa. JeŜeli 
pracodawcy chcą podnosić kwalifikacje swoich pracowników, to powinni robić to w ramach 
własnych środków. Jako Urząd Pracy mogą kierować na szkolenia nie tylko osoby bezrobotne 
i mogą udzielić wsparcia, ale wówczas pracodawca musi stworzyć w swojej firmie fundusz 
szkoleń. Wtedy jako Urząd Pracy część kosztów szkoleń pracowników mogą pokryć. 
Jednocześnie poinformował, Ŝe jeszcze z takim problemem się nie spotkał, ale przepisy o tym 
mówią. Zaprosił radnego Cywińskiego do siedziby Urzędu Pracy w Szczecinku, gdzie na 
miejscu szczegółowo omówią jak to zrobić. Na koniec dodał, Ŝe jak ktoś chce się przeszkolić, 
to jest duŜo moŜliwości i rzadko zdarzają się odmowy. Poinformował, Ŝe na 462 osoby, które 
się przeszkoliły w 2006 r., 62% pracowało. Dodał, iŜ Unia Europejska i nasze władze dają 
środki finansowe i duŜy nacisk kładą na szkolenia i doradztwo zawodowe, a są to jedne  
z najtańszych form aktywizacji osób bezrobotnych. 
 
Sołtys sołectwa Rakowo Małgorzata Deręgowska poruszyła temat pracy chałupniczej dla 
kobiet wiejskich. Zapytała, czy Urząd Pracy moŜe udzielić pomocy w tym zakresie, bo do tej 
pory nie prowadził takiej formy. 
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Dyrektor PUP wyjaśnił, Ŝe Urząd Pracy jest tylko pośrednikiem w zatrudnianiu i nie 
organizuje pracy. Muszą zgłosić się do nich firmy, które chciałyby zatrudniać kobiety 
chałupniczo. Aktualnie nie ma takich firm. 
Po tym poinformował, Ŝe są teŜ inne moŜliwości dla mieszkańców wsi. Jak ktoś chce iść do 
pracy, to istnieje moŜliwość zrefundowania kosztów dojazdów do pracy przez okres 12 
miesięcy - trzeba tylko pobrać z Urzędu Pracy skierowanie do pracodawcy. Wie, Ŝe dojazdy 
ze wsi są tragiczne, ale on na to nie ma wpływu. 
 
Przewodniczący RM zauwaŜył, iŜ z wypowiedzi dyrektora i radnych wynika, Ŝe jest za mało 
informacji co do moŜliwości korzystania z róŜnych świadczeń i dotacji oraz róŜnego rodzaju 
wsparcia ze strony Urzędu Pracy. Te informacje są zbyt szczupłe, ludzie dowiadują się jeden 
od drugiego, trochę z prasy, trochę z urzędu. Dlatego uwaŜa, Ŝe naleŜałoby pomyśleć nad 
formą instruowania społeczeństwa np. w formie ulotek czy pism do sołtysów, Ŝeby te rzeczy 
były dostępne. 
 
Dyrektor PUP powiedział, Ŝe Gmina Borne Sulinowo jest w szczęśliwej sytuacji, bo 
funkcjonuje Klub Pracy. Dodał, iŜ zdaje sobie z tego sprawę, Ŝe jest za mało informacji  
w tych zakresach, ale ich nie stać na to, Ŝeby do kaŜdego dotrzeć. Dlatego zachęcił do 
odwiedzenia Klubu Pracy, w którym moŜna wszystkiego się dowiedzieć. Myślał równieŜ  
o takim rozwiązaniu, Ŝeby organizować zebrania z mieszkańcami wsi; pytanie tylko, czy 
ludzie przyjdą. Poinformował, Ŝe zorganizował takie zebrania, ale okazało się, Ŝe na zebraniu 
było więcej pracowników PUP niŜ mieszkańców wsi. Ponadto w miejscowościach Łubowo, 
Silnowo i Borne Sulinowo są podpisywane listy bezrobotnych i wówczas równieŜ moŜna 
pytać pracowników Urzędu Pracy o moŜliwości skorzystania z form aktywizacji osób 
bezrobotnych. 
 
Więcej pytań nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM podziękował dyrektorowi PUP za udział w Sesji i przeszedł do realizacji 
następnego punktu obrad pn. „Analiza funkcjonowania Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych 
Spółki z o.o. w Bornem Sulinowie z uwzględnieniem zakresu prowadzonej działalności.” 
 
 
Ad.9) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe materiały pisemne nt. działalności Przedsiębiorstwa 
Usług Komunalnych w Bornem Sulinowie otrzymali wszyscy radni. Ten temat analizowały 
równieŜ komisje Rady Miejskiej. Po tym zwrócił się o pytania, uwagi w tym zakresie. 
 
Radny Ryszard Cywiński przedstawił stanowisko Komisji BudŜetowo-Gospodarczej 
następującej treści: 

„ Po przeanalizowaniu zakresu prowadzonej działalności przez Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych Spółkę z o.o. w Bornem Sulinowie komisja stwierdza, Ŝe 80% obrotu 
przedsiębiorstwa stanowi działalność w zakresie ciepłownictwa, a ta dziedzina została 
wskazana jako deficytowa. Zdaniem komisji naleŜy wspólnie z przedstawicielami gminy 
doprowadzić do wyegzekwowania od wykonawcy inwestycji dot. modernizacji źródeł 
wytwarzania ciepła i całej sieci ciepłowniczej - Firmy „CIBET” prawidłowego 
funkcjonowania urządzeń ciepłowniczych zgodnie z dokumentacją techniczno-ruchową. 
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Powinny być wyeliminowane w sposób jednoznaczny częste awarie kotłów poprzez wymianę 
całego uszkodzonego segmentu ciągu technologicznego. 
W zakresie gospodarowania odpadami stałymi komisja uwaŜa, Ŝe naleŜy podjąć działania 
zmierzające do zwiększenia segregacji odpadów na terenie gminy juŜ w miejscu ich 
wytwarzania, jak równieŜ dokonywanie bezpośredniej segregacji na wysypisku odpadów 
komunalnych. 
Zdaniem komisji zadaniem Rady Nadzorczej jest opracowanie programu poprawy sytuacji 
finansowej spółki, a w związku z deficytem finansowym konieczna jest comiesięczna analiza 
przepływu środków finansowych i wskazanie dziedzin działalności mających wpływ na 
poprawę tej sytuacji. Ponadto komisja uwaŜa, Ŝe przekazanie zadań z zakresu gospodarki 
wodno-ściekowej do spółki operatorskiej PWiK Szczecinek, spowodowało zachwianie 
płynności finansowej spółki. W związku z tym naleŜy zintensyfikować działania w kierunku 
pozyskania innych źródeł dochodów, które poprawią kondycję finansową spółki. Komisja 
uwaŜa równieŜ, Ŝe spółka wykazuje mało inicjatywy w zakresie starania się o środki 
zewnętrzne z programów pomocowych, np. w dziedzinie ochrony środowiska na 
sfinansowanie zakupu śmieciarki czy urządzenia do segregacji odpadów.” 
 
W dalszej kolejności głos zabrał radny Zdzisław Krawiec, który w imieniu Przewodniczącej 
Komisji Rozwoju przedstawił opinię komisji na temat działalności Przedsiębiorstwa Usług 
Komunalnych w brzmieniu: 
 

„Po przeanalizowaniu informacji pisemnej dotyczącej funkcjonowania Przedsiębiorstwa 
Usług Komunalnych Spółki z o.o. w Bornem Sulinowie i w oparciu o wyjaśnienia Prezesa 
Zarządu PUK - w wyniku dyskusji - Komisja stwierdza, co następuje: 
1. Podejmowane działania przez Zarząd Spółki są niewystarczające. 
2. Obawy budzi zadłuŜenie przedsiębiorstwa, a tym samym brak płynności finansowej. 
3. Za konieczne uwaŜa się opracowanie programu naprawczego przedsiębiorstwa  

i poszukiwanie innych kierunków działalności przynoszących dochody, a tym samym 
gwarantujących stabilność spółki. 

W związku z tym, Ŝe posiadany przez przedsiębiorstwo sprzęt jest bardzo mocno 
wyeksploatowany i ulega częstym awariom, komisja sugeruje opracowanie szczegółowego 
planu zakupu sprzętu na poszczególne lata i rozeznanie moŜliwości pozyskania na ten cel 
środków ze źródeł zewnętrznych.” 
 
Po tym Przewodniczący RM otworzył dyskusję, w której głos zabrali:  
 
- Radny Dariusz Czerniawski, który stwierdził, Ŝe obie komisje wypowiedziały się na temat 

funkcjonowania PUK i klub radnych „Nasza Gmina” równieŜ zajmował się tym tematem. 
Powiedział, Ŝe niepokoi sytuacja finansowa tej spółki, gdyŜ wykazana jest duŜa strata na 
koniec tego roku, która nie wzięła się z dnia na dzień, bo powstawała przez 2 lata. Strata 
ta powstała wskutek tego, Ŝe spółka utraciła przychody z wody i ścieków, gdyŜ od  
1 stycznia 2006 r. całą infrastrukturę wodno-ściekową przekazano do PWiK  
w Szczecinku. Ten rodzaj działalności stanowił powaŜny zastrzyk finansowy, pewny  
i wyliczalny, a w przypadku innej działalności przynoszącej stratę, ten zysk moŜna było 
spoŜytkować i efektywnie wykorzystać do tego, Ŝeby ten wynik finansowy nie był tak 
niekorzystny. Stwierdził, Ŝe to jest przyczyna główna strat i utraty płynności finansowej, 
bowiem w to miejsce nie pozyskano przychodów z innych źródeł działalności. 
Przypomniał, Ŝe na początku tego roku podobna sytuacja była z gminą. Zaznaczył, iŜ nie 
chcą, Ŝeby spółka generowała środki, ale Ŝeby starczało na normalne w miarę stabilne 
działania. Generalnie troska radnych jest o to, Ŝeby spółka miała określony poziom tzn. 
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nie przynosiła strat i posiadała w miarę nowoczesny sprzęt, jak równieŜ efektywnie 
uczestniczyła w działalności innej, np. jako wykonawca czy podwykonawca róŜnych prac 
prowadzonych na terenie gminy. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwróciła uwagę, Ŝe w materiałach są 

podane cyfry zysku-straty netto i na koniec grudnia 2006 r. kwota ta wynosiła 432.214,35 
zł na minusie. Jest  teŜ podana kwota 355.970,44 zł na minusie, ale myśli Ŝe ta kwota nie 
będzie aŜ tak duŜa i strata zamknie się w granicach 100.000,-zł.-200.000,-zł. Po tym 
zwróciła się do głównej księgowej PUK o podanie tej kwoty. 

 
- Główna księgowa Anna Pruska podała dwie wielkości kwoty straty: optymistyczna – 100 

tys. zł, pesymistyczna – 200 tys. zł. 
 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, Ŝe nie stać gminy na 

wykładanie środków z własnego budŜetu na zakup nowego sprzętu i jedynym realnym 
rozwiązaniem jest leasing. Bez nowego sprzętu nie widzi moŜliwości normalnej 
działalności spółki. Powiedziała teŜ, iŜ nie moŜe być tak, Ŝe zyski z jednej działalności np. 
z ciepłownictwa  pokrywać będą straty w innej działalności. Ciepło powinno przynosić 
zyski i w tym kierunku trzeba działać, ale równocześnie naleŜy zadbać i zabiegać o inne 
usługi, które przyniosą dochód. 
Odnośnie poruszonej kwestii starania się o fundusze unijne powiedziała, Ŝe Ŝadne 
programy unijne jeszcze nie ruszyły. Szumnie zapowiadane ogromne środki od 2007 roku 
pozostały na papierze. Pytanie o to, kiedy popłyną pierwsze unijne pieniądze chociaŜby na 
odnowę i rozwój wsi pozostaje wciąŜ bez odpowiedzi, wciąŜ niewiele się dzieje w tej 
kwestii. Gmina wyczekuje informacji o naborach, urzędy marszałkowskie czekają na 
przepisy wykonawcze do Programu, a mieszkańcy wielu wsi wciąŜ nie mają kanalizacji  
i chodników. To, co w tej chwili się słyszy o naborach i punktacjach bardzo niepokoi, bo 
praktycznie gminy biedniejsze będą miały mniejsze szanse skoro premiowane będą te 
gminy, które wyłoŜą 50% środków własnych przewidywanej inwestycji.  
Kończąc powiedziała, iŜ nie wie w jaki sposób dosprzętowić PUK, a jest to konieczność. 

 
- Radny Dariusz Czerniawski powiedział, Ŝe by zawęzić dyskusję i wymagania radnych  

w stosunku do spółki trzeba pamiętać o tym, Ŝe w 100% gmina jest właścicielem spółki  
i wszystkie zobowiązania, np. w przypadku upadłości spółki, spoczywają na gminie. Po 
tym przedstawił oczekiwania Rady Miejskiej w związku z funkcjonowaniem spółki  
i zawarł je w trzech punktach: 
1) chcą otrzymać program naprawczy uwzględniający moŜliwości wyjścia z trudnej 

sytuacji finansowej, 
2) kaŜdy radny ma otrzymać plan finansowy na 2008 rok, 
3) co miesiąc przez okres przyszłego roku radni mają otrzymywać sprawozdanie 

finansowe, Ŝeby wiedzieli co się w spółce dzieje. 
Stwierdził, Ŝe są to trzy podstawowe dane, które w przyszłości pozwolą oceniać, w jakim 
kierunku spółka zmierza i co się dzieje. 

 
- Główna księgowa Anna Pruska powiedziała, Ŝe na Sesji został zgłoszony problem 

systemu jakości otrzymywanego surowca. Stwierdziła, Ŝe dokładają wszelkich starań, aby 
ten system był tak sprawny, by wkładany do kotłów surowiec na pewno spełniał nasze 
oczekiwania. Ustosunkowała się równieŜ do stwierdzenia, Ŝe pozbawiono ich 
dodatkowych wpływów z tytułu wody i ścieków. Powiedziała, Ŝe zgadza się, ale to nie 
poprawiało ich kondycji finansowej, jeŜeli chodzi o ogromne zyski, chociaŜ słyszała 
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komentarz, Ŝe zawsze moŜna podnieść cenę wody i ścieków. Poinformowała, Ŝe pracuje  
w tej spółce od 2004 r. i w tym roku przedsiębiorstwo nie podnosiło ceny na wodę i ścieki 
w stosunku do 2003 r., natomiast w 2005 r. przedsiębiorstwo obniŜyło cenę wody – spadła 
wówczas do zera dotacja gminy, jeśli chodzi o wodę. Dodała, Ŝe przedsiębiorstwo nie 
naciągało tych cen, w związku z czym i duŜych zysków z tego tytułu nie miało. 
Podkreśliła, Ŝe przedsiębiorstwo zostało stworzone po to, aby słuŜyło ludziom i ich celem 
nie jest zarabianie na cenach, a tym samym ściąganiu pieniędzy od ludzi, tylko na tym, 
Ŝeby przynajmniej ich działalność wyszła na zero. Stwierdziła, iŜ jest jak jest,  
a działalność ciepłownicza przynosi ogromne straty dlatego, Ŝe w 2006 r. inwestycja, 
która była realizowana powodowała to, Ŝe zostały odcinane kawałki sieci  
i modernizowane, w związku z czym na tych kawałkach nie było dostarczane ciepło. Te 
kawałki po kolei wyłączane powodowały straty, poniewaŜ odbiorcy nie odbierali ciepła, 
nawet wody w lecie. Natomiast w 2007 r. rozpoczęła się praca tej kotłowni, która jej 
zdaniem jest eksperymentalna. Aktualnie powoli wychodzą z tego, ale to co było, juŜ się 
nie zwróci. Powiedziała, Ŝe nie mogą pokrywać strat zyskami z działalności 
administrowania, z działalności gospodarki odpadami, bo tam nie ma wysokich zysków. 
Świadczą usługi zarządzania, na czym na razie jakoś wychodzą i zyski są. Jako 
przedsiębiorstwo przejmują wspólnoty mieszkaniowe, zarządzają nieruchomościami 
gminnymi – 155 lokali, ale do tego potrzebna jest obsługa. Powiedziała, iŜ słyszała  
pogłoski, Ŝe w ich przedsiębiorstwie jest duŜo administracji. Stwierdziła, Ŝe są tylko 3 
księgowe, które pracują na 155 lokalach komunalnych i 10 wspólnotach mieszkaniowych. 
Oprócz tego muszą rozliczyć kaŜde gospodarstwo domowe z kosza i pozostałej 
działalności np. ciepłownictwa. Ponadto leasingi w ich przypadku są głęboko 
analizowane, bowiem jak przedsiębiorstwo miało straty w roku 2006 i 2007, to nikt  
z takim podmiotem nie podpisze umowy. 

 
- Przewodniczący RM stwierdził, Ŝe sytuacja w spółce jest chora, dzisiaj jej nie 

rozwiąŜemy, ale trzeba ją przeanalizować. Przedstawiony plan działania na 2008 rok nic 
nie załatwia i niczego nie wyjaśnia, bo stanowi jakieś tam Ŝyczenia, a ponadto 
przedstawiono w nim trochę stanu faktycznego. Problem pozostaje i ciąŜy na 
kierownictwie tego przedsiębiorstwa, jak równieŜ na władzy gminnej – Burmistrzu 
Gminy. 

 
- Wojciech Koczwarski (Przewodniczący Rady Nadzorczej w spółce PUK) wyjaśnił, skąd 

wzięła się strata na cieple. Nawiązał do ostatniego sezonu zimowego i stawki 
obowiązującej taryfy. Zima w roku 2006 była zimą bardzo ostrą, natomiast zatwierdzona 
taryfa przewidywała 2 tankowania oleju opałowego na sezon, a faktycznie było 
tankowane 6 razy – musieli zakupić 200 ton oleju. Poinformował, iŜ jak była budowana 
kotłownia olejowa, to cena 1 tony oleju wynosiła 500,-zł, natomiast dzisiaj wynosi 2.500,-
zł. Na 1 tonie oleju tracą 1.350,-zł na wyprodukowanym cieple. W związku z tym,  
iŜ w zimie musieli uruchamiać kotłownię olejową jako szczytową, ta strata blisko 
400.000,-zł została wygenerowana tylko i wyłącznie na tej kotłowni. Ponadto do czerwca 
2007 r. taryfa była zaniŜona ponad 12,-zł w stosunku do ponoszonych kosztów. 
Powiedział, Ŝe pewnych rzeczy się nie przeskoczy, bo oni nie ustalają taryfy. Taryfa jest 
zatwierdzana przez Urząd Regulacji Energetyki, a ta poprzednia kończyła się w marcu. 
JuŜ w lutym wystąpili o zmianę taryfy i cała procedura zmiany taryfy trwała do 19 
czerwca 2007 r. Boksowali się z URE bardzo mocno, bo dla nich ta cena była bardzo 
wysoka. Oświadczył, Ŝe na dzień dzisiejszy cena ciepła nie pokrywa kosztów, bowiem 
sprawność kotła powinna wynosić 80-85%, a wg ich wyliczeń i przeprowadzanych 
sprawdzianów wynosi około 60%. Powiedział, iŜ wykonawca kotłowni będzie się bronił 
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tym, Ŝe paliwo nie jest takie jak przewidziane, bo wilgotność jest 45%, a nie 20%. 
Ponadto zrębka na początku kosztowała 40,-zł, a teraz płacą za 1 m3 75,-zł. Poinformował 
teŜ, Ŝe od nowego roku droŜeje drewno o 20%, co znów będzie miało wpływ na koszty  
i będzie droŜej. Podkreślił, Ŝe na kotłowni na biomasę wyszliśmy tak, jak na kotłowni 
olejowej. Zamysł wtedy, kiedy była budowana, był wspaniały, tylko na dzisiaj jest ona 
niedoeksploatowana. Na pocieszenie podał fakt, Ŝe węgiel teŜ droŜeje. Ponadto znacznie 
wzrastają opłaty środowiskowe za emisję dwutlenku węgla, tj. z 25 eurocentów do 25 
euro. Starają się jednak, Ŝeby wyjść z kotłownią na zero. Chcą zakupione zrębki suszyć, 
ale nie mają placu do ich składowania, bo projekt nie przewidywał placu składowego, aby 
np. na 2 miesiące złoŜyć zapas i suszyć. Zakupiony sprzęt w ramach tej inwestycji jest teŜ 
nie trafiony, bo zamiast „Białoruśkę” mogli mieć „Fadromę”, którą moŜnaby było robić 
roboty zewnętrzne i załatwiać sprawy podpychania tej zrębki. Aktualnie mają ciągniczek 
taki, którym moŜna się bawić, a przy większych oporach pęka rama. Zakupione rębaki 
nadają się dla energetyki jak gałęzie ścinają, Ŝeby mogli sobie je porąbać. Podkreślił, Ŝe to 
nie jest rębak przemysłowy. Kończąc stwierdził, Ŝe jest wiele przyczyn zaistniałej sytuacji 
i nie jest to zła wola czy nieudolność totalna kierownictwa spółki, tylko po prostu takie są 
realia na dzień dzisiejszy. Dlatego uwaŜa, Ŝe naleŜy usiąść w szerszym gronie  
i porozmawiać, bo to jest temat, nad którym trzeba się zastanowić. 

 
- Radny Mariusz Gorgol powiedział, Ŝe jako spółka w usługach pozostałych mogą 

wykonywać prace związane z remontami chodników, inwestycje na cmentarzach. Dziwi 
go, dlaczego PUK nie występuje o te roboty, a przecieŜ stanowi to moŜliwość zarobku. 
Powiedział równieŜ, iŜ ma wątpliwości co do nadzoru nad pracami komunalnymi i podał 
przykład czyszczenia studzienek kanalizacyjnych. Zgłosił teŜ zastrzeŜenia dotyczące 
gospodarki odpadami komunalnymi i funkcjonowania wysypiska, bo na przyczepie 
ciągnikowej wszystkie śmieci wozi się razem, a nie segreguje. Wysypisko teŜ ma wiele do 
Ŝyczenia, a jest przecieŜ określona jego jakaś pojemność. W perspektywie trzeba 
pomyśleć o rozbudowie wysypiska, a w tej kwestii nic nie słyszał, kiedy to ma być 
realizowane i na jakich zasadach. 

 
- Radny Ryszard Cywiński odniósł się do tego, co zostało powiedziane i stwierdził, Ŝe 

kotłownia w Bornem Sulinowie nie jest pierwszą kotłownią tego typu, która tu powstała, 
bo jest ich juŜ duŜo. Odesłał do czasopisma „Czysta energia”, w którym opisane jest ile 
takich kotłowni powstaje i jak duŜo ich powstaje. Poinformował, Ŝe zwiedził podobne 
kotłownie, zarówno w Polsce jak i w Szwecji i Danii, które obsługiwała jedna osoba,  
a sprawność kotła była bardzo wysoka. Stwierdził, Ŝe firma, która zaprojektowała  
i realizowała kotłownię na biomasę, źle ją zaprojektowała i wykonała, bowiem 
zamontowała zły system podawania zrębki., tj. na ściśle określone wymiary zrębki.  
Poinformował, iŜ nie spotkał się w Ŝadnej kotłowni z systemem podawania na tak 
rozdrobnioną zrębkę. Zwrócił uwagę, Ŝe my eksploatując tę kotłownię zabieramy materiał 
dla Kronospanu i wg niego jest to tak, jakby kopać się z koniem. Firma ta jest za mocna, 
Ŝeby pozwoliła sobie na uciekanie zrębki i trocin do naszej kotłowni. Dlatego uwaŜa, Ŝe 
ze strony gminy i eksploatatora kotłowni powinien być nacisk na wykonawcę, aby  
w okresie gwarancyjnym zmienić system podawania zrębek z uwagi na częstą 
awaryjność. 

 
- Zastępca Burmistrza Gminy Bogdan Korpal odniósł się do awaryjności kotłowni. 

Powiedział, Ŝe po pięknym rozruchu rozpoczęły się awarie w trakcie cyklu produkcji. 
Były one niewspółmiernie częste, a w szczególności występowały w układzie podawania 
paliwa, a spowodowane z kolei rozwiązaniami, materiałami, które były przyjęte w tym 
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systemie. Tut. Urząd włączył się w sprawy awaryjności tego systemu i na dzień dzisiejszy 
redlery juŜ się nie psują, poprawiono system podawania. Zwrócił uwagę, Ŝe układ kotłów 
jest indywidualny i nie ma powtarzalnych sytuacji w ciepłownictwie i kotłowniach, bo 
kaŜda kotłownia jest indywidualna, a tylko technologie mogą być zbliŜone. Odnosząc się 
do wypowiedzi Przewodniczącego Rady Nadzorczej odnośnie uwag dotyczących sprzętu  
powiedział, iŜ wie, Ŝe nie jest on najlepszy, ale za ten sprzęt płaciła gmina w całości  
i miała problemy ze spłatą tej naleŜności. Jakby zakupiono sprzęt o solidnej jakości, to 
trzeba by wygospodarować ileś set tysięcy złotych więcej własnych środków na zapłatę. 
Zaznaczył, Ŝe na prośbę Zarządu PUK ten sprzęt był przyjmowany i tak do końca nie jest 
to wina gminy. Poinformował teŜ, Ŝe aktualnie obowiązująca taryfa na ciepło jest w sporej 
wysokości, ale nie największa, bowiem w tego typu miejscowościach jest w droŜszej 
połowie, ale nie jesteśmy najdroŜsi. Podał ceny na ciepło obowiązujące w innych 
gminach: Biały Bór – 43,26 zł brutto, w innej gminie 36,73 zł, natomiast w naszej gminie 
wynosi 39,32 zł. W Szczecinku ceny są mniejsze, bo są większe kotłownie i jest więcej 
odbiorców, natomiast opłaty przesyłowe są droŜsze. Podkreślił, Ŝe nasza rola jest w tym, 
Ŝeby być w środku, a nie najdroŜszym dostawcą ciepła i o tym będą myśleć w roku 
przyszłym. 

 
- Przewodniczący RM wyraził swoje osobiste zdanie na temat taryf na ciepło. Powiedział, 

iŜ 60% społeczeństwa tej gminy ma swoją taryfę, która jest taka, Ŝe jak jest długa zima to 
duŜo płacą, bo muszą kupić węgiel i w piecu napalić. Jak jest długa zima, to i oleju 
opałowego muszą kupić więcej. Ci ludzie koszty tego ogrzewania muszą ponosić  
w wyŜszej kwocie w danym roku  (jest to 60% społeczeństwa gminy). Poinformował, Ŝe  
u siebie w firmie ma małą kotłownię, z której korzystają 4 rodziny i firma. Płacą stawkę, 
na koniec roku podlicza się ile tego węgla spalono, dzieli na wszystkich po równo od 
metra i jak trzeba dopłacić to nie ma rady, bo tyle wynoszą koszty. Dodał, iŜ zdaje sobie 
sprawę z tego, Ŝe w mieście tego zrobić nie moŜna, bo się podniesie larum z powodu, Ŝe 
stawki wzrosły. Wychodzi na to, iŜ ci ludzie mało tego, Ŝe się ogrzewają i płacą więcej, to 
jeszcze partycypują w kosztach poniesionych na ogrzewanie tej kotłowni, bo te straty 
trzeba z czegoś pokryć. Pokrywa się je z dochodów gminy, bo z czego moŜna więcej je 
pokryć. Stwierdził, Ŝe jak on czegoś nie rozumie, to prosił o wytłumaczenie, bo uwaŜa, Ŝe 
taryfa jest stała. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska wyjaśniła, jakie koszty wpływają na 

wysokość taryfy. Powiedziała, Ŝe w koszty taryfy ciepła wchodzą m.in. koszty 
eksploatacyjne (są to modernizacje), zakup sprzętu, koszty utrzymania zarządu, przesyły 
itd. Zaznaczyła, Ŝe w taryfę wchodzi równieŜ połoŜenie danej miejscowości. NaleŜy 
jednak bardzo uwaŜnie analizować wniosek, który składa spółka do URE o taryfę  
i sprawdzać czy sporządzony był prawidłowo, i czy koszty utrzymania spółki nie są za 
wysokie, i czy moŜna uwzględnić większy odpis amortyzacyjny.  

 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
 
Przewodniczący RM ogłosił 10 minut przerwy. 
 
Po przerwie Przewodniczący RM przystąpił do realizacji następnego punktu obrad pn. 
„Informacja na temat promocji gminy oraz współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz 
społecznościami regionalnymi innych państw”. 
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Ad.10) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe radni otrzymali materiały dotyczące działań 
promocyjnych i współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz społecznościami 
regionalnymi innych państw. Zwrócił się z zapytaniem, czy moŜe Pani Burmistrz lub 
pracownicy referatu chcą coś do tej informacji dodać. 
Przedmiotowa informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, iŜ informacja jest czytelna  
i wyczerpująca, Ŝe nie ma o co jej uzupełniać. 
 
Pytań i uwag do informacji nie zgłoszono. 
 
Rada Miejska w Bornem Sulinowie przyjęła do aprobującej wiadomości informacj ę na 
temat działań promocyjnych podejmowanych w 2007 r. oraz współpracy  
z organizacjami pozarządowymi i społecznościami innych państw. 
 
Po tym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji kolejnego punktu porządku obrad pn. 
„Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych”. 
 
 
Ad.11) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe radni otrzymali sprawozdanie z realizacji Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych za okres od 1 stycznia do  
31 października 2007 r. i zwrócił się z zapytaniem, czy są uwagi. 
PowyŜsze sprawozdanie stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska poinformowała, Ŝe na dzisiejszą Sesję 
zaprosiła Przewodniczącą Gminnej Komisji ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych Małgorzatę Zyśko, która jest pedagogiem szkolnym w Szkole Podstawowej  
w Bornem Sulinowie. Po tym zwróciła się do niej, aby w kilku słowach przedstawiła 
informację na temat działalności tej komisji. 
 
Małgorzata Zyśko na wstępie przedstawiła się i wyjaśniła, co to jest profilaktyka. 
Powiedziała, Ŝe alkoholizm w chwili obecnej naleŜy do bardzo szkodliwych zjawisk, które 
zagraŜają dzieciom i młodzieŜy. Działania profilaktyczne powinny mieć charakter 
profilaktyki w ścisłym tego słowa znaczeniu, a więc: niedopuszczanie do powstawania 
problemu, wczesnej interwencji i działania wobec następstw naduŜywania alkoholu. 
Profilaktyka alkoholowa jest jedną ze szczególnych profilaktyk realizowanych przez Krajowe 
Biuro Przeciwdziałania Problemom Alkoholowym, a program gminny jest tworzony na 
podstawie ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi oraz  
w oparciu o krajowy i wojewódzki program profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych. Po tym poinformowała, Ŝe głównie nacisk połoŜony jest na przeciwdziałanie 
zagroŜeniom uzaleŜnienia, leczenie uzaleŜnienia, rehabilitację i resocjalizację oraz integrację 
społeczną osób uzaleŜnionych i ich rodzin. Powiedziała, Ŝe główne kierunki działań 
prowadzone są w oparciu o monitorowanie skali problemów alkoholowych, diagnozowanie 
potrzeb oraz prowadzenie wczesnej interwencji w punkcie konsultacyjnym, który istnieje  
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w Bornem Sulinowie. Działania te dotyczą szczególnie prowadzenia profilaktycznej 
działalności, informatycznej, prowadzenia realizacji programów profilaktycznych  
i edukacyjnych w szkołach, wspierania rozwoju osobistego, psychicznego i fizycznego 
młodych ludzi, a takŜe zagospodarowują czas wolny. Powiedziała, Ŝe w zadaniach gminnego 
programu jest takŜe zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla 
osób uzaleŜnionych od alkoholu, zapewnienie kompleksowej pomocy terapeutycznej dla osób 
uzaleŜnionych, podnoszenie umiejętności dla dozoru, dla pracowników szkół, nauczycieli, 
słuŜby zdrowia. Powiedziała, Ŝe odbywają się w tym zakresie szkolenia, a w tym roku 
zorganizowano 2 takie szkolenia: jedno dla sprzedawców z uczestnictwem Policji, drugie dla 
nauczycieli, pracowników MGOPS i dla Policji. Poinformowała, iŜ na rok 2007 na realizację 
programu zaplanowano środki w wysokości 99.000,-zł, natomiast na realizację programu 
przeciwdziałania narkomanii – 11.000,-zł. Zwróciła uwagę, Ŝe do końca października br. za 
korzystanie z zezwoleń na sprzedaŜ napojów alkoholowych wpłynęła kwota 133.433,09zł, 
natomiast do tej pory wydatkowano środki w wysokości 67.720,35zł. Myśli, Ŝe do końca roku 
środki te zostaną wydatkowane, ale jeśli nie, to przejdą na rok następny. Powiedziała, Ŝe 
komisja planuje rozszerzenie działalności na świetlice wiejskie, a programy profilaktyczne 
będą prowadzone przez terapeutę zatrudnionego w Stowarzyszeniu Trzeźwościowym 
„Pierwszy Krok”.  Poinformowała równieŜ, Ŝe komisja odbyła 10 posiedzeń, na które 
zaproszono 69 osób w celu przeprowadzenia rozmów mających na celu  podjęcie leczenia, 
próby naprawienia swojego Ŝycia. Na tym zakończyła swoją wypowiedź. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do radnych, czy mają jakieś pytania. 
 
Radny Ryszard Cywiński przedstawił opinię Komisji BudŜetowo-Gospodarczej  
o następującej treści: 
„ Po zapoznaniu się ze sprawozdaniem z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz wysłuchaniu wyjaśnień pracownika ds. 
uzaleŜnień, komisja przyjęła je i pozytywnie oceniła realizowane zadania. 
Tym niemniej w oparciu o własne spostrzeŜenia Komisja sugeruje, aby w opracowywanym 
preliminarzu wydatków na 2008 rok związanych z realizacją Programu, zaplanować większe 
środki finansowe na wyjazdy komisji w teren (zakup paliwa, wypłata wynagrodzenia) do 
rodzin, w których występuje patologia związana z naduŜywaniem alkoholu i przemocą  
w rodzinie. Zdaniem komisji zwiększenie intensywności wizyt komisji (z udziałem policjanta, 
czy straŜnika miejskiego oraz pracownika socjalnego) w takich rodzinach da lepsze efekty, 
niŜ np. pogadanki w szkołach, czy rozmowy motywacyjne dotyczące leczenia odwykowego 
przeprowadzane na posiedzeniach Komisji ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych”. 
Po tym powiedział, iŜ bardzo częste nękanie osób, o których cała wieś wie, Ŝe w tych 
rodzinach występuje alkoholizm i z tym związana przemoc domowa, da zdecydowanie 
większe skutki. Dany osobnik będzie się obawiał tego, Ŝe ktoś przyjedzie, stwierdzi jakieś 
zastrzeŜenia skutkujące np. skierowaniem na leczenie odwykowe, a w niektórych 
przypadkach nawet odebraniem dzieci. 
 
Przewodnicząca Komisji ds. PiRPA Małgorzata Zyśko powiedziała, iŜ jest to dobry pomysł, 
gdyŜ powołanie takiego zespołu interdyscyplinarnego w naszej gminie pomoŜe dostarczyć 
większą wiedzę, a tym samym większą wiedzę posiadać będą ludzie bezpośrednio związani  
z pomocą dla dzieci, z pracą z dziećmi, czy z pracą z rodzinami, w których występuje 
problem alkoholowy. JeŜeli powstanie taki zespół, to wtedy będzie większa moŜliwość 
dotarcia do takich osób. 
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W dalszej kolejności głos zabrał radny Zdzisław Krawiec, który przedstawił w imieniu 
nieobecnej Przewodniczącej Komisji Rozwoju opinię komisji w tym zakresie, o następującej 
treści: 
„ Komisja pozytywnie oceniła realizację Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych, nie wnosząc zastrzeŜeń. Z uzyskanych przez komisję informacji 
wynika, Ŝe zaplanowane zadania realizowane są zgodnie z preliminarzem wydatków 
przewidzianych na realizację programu. Ponadto płatności w roku bieŜącym regulowane są na 
bieŜąco i jest brak jakichkolwiek zaległości z tego tytułu.  
Komisja stwierdza, Ŝe nie zostało zrealizowane jedno zadanie zawarte w preliminarzu 
wydatków, a mianowicie nie wykorzystano środków w kwocie 8.000,-zł przewidzianych na 
dofinansowanie obozu terapeutycznego dla dzieci z rodzin zagroŜonych patologią. 
Uzyskano wyjaśnienie, Ŝe nie odbył się obóz w DręŜnie, albowiem organizatorzy odmówili  
w ostatniej chwili z uwagi na problemy związane z terminowymi płatnościami w roku 
ubiegłym. Tym niemniej środki te przejdą na rok następny, a dzieci pojadą na obozy do 
Mielna i Strzelna (są juŜ wstępne uzgodnienia w tym zakresie)”. 
 
Przewodnicząca Komisji ds. PiRPA Małgorzata Zyśko wyjaśniła, dlaczego nie został 
zrealizowany wypoczynek dzieci z rodzin zagroŜonych patologią. Powiedziała, Ŝe w roku 
ubiegłym płynność finansowa była jaka była, w rezultacie czego w tym roku hufiec nie 
podpisał z nimi umowy. Tym niemniej dodała, Ŝe aktualnie trwają rozmowy z gminą Mielno  
i Strzelno, gdzie nasze dzieci będą mogły w roku przyszłym skorzystać z takiej formy 
pomocy.  
 
Radna Jolanta Kuszmar odniosła się do sugestii Komisji BudŜetowo-Gospodarczej odnośnie 
częstszych wyjazdów w teren i wyjaśniła, Ŝe jako komisja mogą ingerować tylko  
w rodzinach, które zostały zgłoszone, a więc istnieje potrzeba zgłoszeń formalnych. 
 
Radny Ryszard Cywiński powiedział, iŜ uwaŜa, Ŝe Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej wie, gdzie się pije, a jak nie wie, to źle działa. Ponadto uwaŜa, Ŝe takie wyjazdy  
w teren powinny odbywać się w godzinach popołudniowych, a nie o godz. 10.00 rano. 
 
Radny Tomasz Kapuściński powiedział, Ŝe Ośrodek Pomocy Społecznej kieruje wnioski do 
Sądu i większość tych rodzin objęta jest nadzorami kuratorskimi. Jako pracownicy OPS 
pracują do godziny 15.00 i nie mają moŜliwości wejścia w środowisko, ale są kuratorzy 
społeczni i oni kontrolują. Powiedział teŜ, Ŝe nie moŜna kogoś wysłać na leczenie na siłę, bo 
jeśli dana osoba nie wyrazi zgody, to nic nie mogą zrobić. Jest to kwestia zmiany prawa, 
ustawodawstwa i w tym zakresie mają trochę związane ręce. 
 
Przewodnicząca Komisji ds. PiRPA Małgorzata Zyśko powiedziała, Ŝe nie Ŝyjemy na 
bezludnej wyspie, bo kaŜdy widzi i kaŜdy wie. Borne Sulinowo nie jest metropolią i pracując 
w szkole otrzymuje informacje, Ŝe tam, czy tam źle się dzieje. Ponadto z Sądem i MGOPS-
em współpraca układa się jej bardzo dobrze. Ludzie mieszkający na wsi równieŜ widzą i mają 
prawo zgłosić – wręcz mają obowiązek. 
 
Przewodniczący RM powiedział, iŜ uwaŜa, Ŝe temat wyczerpano. 
 
Rada Miejska przyjęła Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i  
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych do aprobującej wiadomości. 
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Przewodniczący RM przeszedł do realizacji następnego punku porządku obrad pn. 
„Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.3 ust.3 ustawy o działalności poŜytku 
publicznego i o wolontariacie na 2007 r. – ocena realizacji programu”. 
 
 
Ad.12) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe radni otrzymali sprawozdanie z realizacji zadań przez 
organizacje pozarządowe z terenu gminy Borne Sulinowo w 2007 roku. 
PowyŜsze sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
Powiedział, Ŝe tym tematem zajmowały się Komisje Rady Miejskiej i nie wniosły uwag. Po 
tym zwrócił się do radnych, czy mają pytania, bądź ktoś chce zinterpretować podane 
informacje. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska wyjaśniła, Ŝe tego nie moŜna 
interpretować, bowiem jest ustawa, są przepisy, które regulują te sprawy. Organizacje 
pozarządowe otrzymują dotacje albo w drodze konkursu, albo w ramach uchwały określającej 
tryb postępowania o udzielenie z budŜetu gminy dotacji na cele publiczne podmiotom nie 
zaliczanym do sektora finansów publicznych i nie działających w celu osiągnięcia zysków. 
Poza tym wiadomo, Ŝe dla tych organizacji kaŜda zapisana kwota będzie kwotą za małą. 
 
Radny Mariusz Gorgol powiedział, Ŝe tym tematem zajmowała się równieŜ Komisja 
Rewizyjna, która nie wniosła zastrzeŜeń, ale wniosła uwagę dotyczącą dofinansowania 
Stowarzyszenia Rozwoju Wsi Łubowo i przeznaczenia większej części środków na płace dla 
nauczyciela przedszkola, co jest niezgodne z procedurą. Pracownica referatu poinformowała 
na komisji, Ŝe z tego będzie się tłumaczyć przed Regionalną Izbą Obrachunkową. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska odpowiedziała, Ŝe to jest dotacja i z tej 
dotacji będzie musiało rozliczyć się stowarzyszenie. Wiadomo, Ŝe dotacji nie moŜna 
przeznaczać na wynagrodzenia.. JeŜeli stowarzyszenie nie rozliczy się, albo niewłaściwie 
wydatkuje środki, to straci moŜliwość ubiegania się o dotację w roku następnym. Myśli, Ŝe  
w interesie samego stowarzyszenia jest właściwie się rozliczyć. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Rada Miejska przyjęła do aprobującej wiadomości Sprawozdanie z realizacji zadań 
przez organizacje pozarządowe z terenu Gminy Borne Sulinowo w 2007 roku. 
 
Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu sesji pn. „Podjęcie uchwał w sprawach”. 
 
 
Ad.13) 
Podjęcie uchwał. 
 
13.1 
 
Treść projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Borne Sulinowo przeczytał Wiceprzewodniczący RM 
Dariusz Czerniawski. 
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Burmistrz Gminy wyjaśniła, Ŝe jest to proceduralna uchwała, bo do tej pory Rada Miejska 
podejmowała uchwałę w sprawie przeprowadzenia zabiegu deratyzacji. Ze względu na to,  
iŜ pojawiają się cyklicznie zagroŜenia epidemiologiczne wynikające z buszowania gryzoni, 
czy innego powodu, chcąc zyskać na czasie i nie zwoływać sesji aby podjąć uchwałę 
proponuje podjęcie uchwały, która umoŜliwi Burmistrzowi Gminy rozwiązywanie tego 
problemu w drodze zarządzenia. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/144/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości  
i porządku na terenie Gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 9 do 
protokołu. 
 
 
13.2 
 
Przewodniczący RM przypomniał, Ŝe uchwała w zakresie zmiany studium w granicach 
administracyjnych miasta Borne Sulinowo była juŜ podejmowana przez Radę Miejską, 
jednakŜe z uwagi na wynikły błąd w procedurze planistycznej została uchylona. 
W związku z powyŜszym projekt zmiany studium został ponownie wyłoŜony do wglądu i nie 
wniesiono Ŝadnych zmian. 
Po tym poddał projekt przedmiotowej uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/145/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 10 do 
protokołu. 
 
 
13.3 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy obniŜenia średniej ceny skupu 
Ŝyta do celów podatku rolnego na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2008 roku., tj. z kwoty 
58,29 zł/dt do kwoty 45,00 zł/dt. 
Po tym zwrócił się do radnych, czy mają uwagi do przedmiotowego projektu uchwały. 
 
Radny Zbigniew Maltański zapytał, ile wynosiła w roku ubiegłym podstawa do naliczania 
podatku rolnego. 
 
Skarbnik Gminy Ewa Mikłasz odpowiedziała, Ŝe 35,52 zł/dt. 
 
Innych pytań nie zgłoszono. 
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Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- przeciw głosował 1 radny, 
- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/146/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie obniŜenia średniej ceny skupu Ŝyta do celów podatku rolnego na terenie 
Gminy Borne Sulinowo w 2008 r. została podjęta i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
 
13.4 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy szczegółowych zasad i trybu 
udzielania ulg w zakresie umorzeń, odroczeń lub rozkładania na raty naleŜności pienięŜnych 
gminy i jej jednostek organizacyjnych, do których nie stosuje się przepisów ustawy – 
Ordynacja podatkowa oraz wskazania organu lub osoby do tego uprawnionej. 
Dla orientacji podał, Ŝe przedmiotowa uchwała dotyczy takich naleŜności pienięŜnych jak: 
czynsze za najem i dzierŜawę, opłaty z tytułu uŜytkowania wieczystego gruntu, opłaty za 
trwały zarząd, naleŜności z tytułu zbycia mienia komunalnego, opłaty powstałe na skutek 
zagarnięcia mienia, niedoboru lub wyrządzenia szkody w mieniu, pozostałe zobowiązania 
powstałe z tytułu naleŜności pienięŜnych jednostek organizacyjnych gminy, do których nie 
stosuje się przepisów ustawy – Ordynacja podatkowa. 
 
Następnie zwrócił się do radnych, czy mają jakieś pytania i uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag i zapytań nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/147/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie szczegółowych zasad i trybu udzielania ulg w zakresie umorzeń, odroczeń lub 
rozkładania spłaty na raty naleŜności pienięŜnych gminy i jej jednostek 
organizacyjnych, do których nie stosuje się przepisów ustawy – Ordynacja podatkowa 
oraz wskazania organu lub osoby do tego uprawnionej została podjęta i stanowi 
załącznik nr 12 do protokołu. 
 
 
13.5 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy wprowadzenia zmian  
w preliminarzu wydatków przewidzianych na realizację Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2007 rok.  Komisje Rady Miejskiej 
pozytywnie zaopiniowały proponowane zmiany. Po tym zwrócił się do radnych, czy mają 
jakieś uwagi. 
 
Radny Zdzisław Krawiec powiedział, Ŝe Komisja Rozwoju wydała opinię pozytywną. 
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Radny Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe Komisja BudŜetowo-Gospodarcza równieŜ 
zajmowała się tym projektem uchwały i wydała opinię pozytywną. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie:  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
 
Uchwała Nr XIV/148/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010 została podjęta i stanowi załącznik nr 13 do 
protokołu. 
 
 
13.6 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy wprowadzenia zmian  
w preliminarzu wydatków przewidzianych na realizację Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2007 rok. Komisje Rady Miejskiej wydały opinie pozytywne w tym zakresie. 
Zapytał, czy są jakieś uwagi. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie:  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/149/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010 została podjęta i stanowi załącznik nr 14 do 
protokołu. 
 
 
13.7 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian  
w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok dotyczy zwiększenia dochodów 
budŜetowych, jak równieŜ wydatków budŜetowych o kwotę 210.043,86 zł. Po dokonanych 
zmianach budŜet gminy zamyka się po stronie dochodów kwotą 32.353.977,14 zł. Po tym 
zwrócił się do radnych, czy mają jakieś uwagi do proponowanych zmian. 
 
Skarbnik Gminy Ewa Mikłasz powiedziała, Ŝe chce wprowadzić autopoprawkę w załączniku 
nr 2 do projektu uchwały w dziale 750 Administracja publiczna rozdział 75011Urzędy 
wojewódzkie § 421 Zakup materiałów i wyposaŜenia, na którym ujęto dotację w wysokości 
3.034,00 zł. Zmiana polega na ujęciu tej kwoty dotacji w § 401 Wynagrodzenia osobowe 
pracowników, bowiem dopiero wczoraj ustalono sposób rozliczenia przyznanej dotacji. 
 



 21 

Radny Ryszard Cywiński poinformował, Ŝe Komisja BudŜetowo-Gospodarcza pozytywnie 
zaopiniowała proponowane zmiany w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. Tym 
niemniej komisja wyraziła swoje zaniepokojenie proponowanymi zmianami w budŜetach 
szkół podległych gminie, zwłaszcza w wydatkach płacowych. Zdaniem komisji jednostki te 
stawiają radnych przed faktem dokonanym. Dlatego komisja chce, Ŝeby dyrektorzy szkół  
z wnioskami o zmiany w swoich budŜetach występowali zdecydowanie wcześniej. Pewne 
symulacje wydatków moŜna sporządzić juŜ wcześniej, a nie w ostatnim miesiącu stawiać 
komisję i radnych przed faktem dokonanym. Zdaniem komisji najpierw powinna być podjęta 
uchwała przez Radę Miejską o przeznaczeniu środków, a dopiero później realizowane 
wydatki. 
 
Radny Dariusz Czerniawski w uzupełnieniu dodał, Ŝe zmiany w budŜecie w trakcie roku 
budŜetowego moŜna przeprowadzać, ale w stosownym czasie. Na Komisji BudŜetowo-
Gospodarczej burzliwie nad tym tematem debatowano i dlatego właśnie jest ten apel do 
dyrektorów szkół o wcześniejsze informowanie o konieczności wprowadzenia zmian  
w budŜetach szkół. Aktualnie sytuacja jest taka, Ŝe Rada Miejska akceptuje coś, co juŜ zostało 
zmienione, bo pewne pozycje w paragrafach zostały przeniesione, czyli antydatuje pewne 
fakty. Dlatego jako komisja uwaŜają, Ŝe naleŜy zdyscyplinować osoby odpowiedzialne za 
kształty tych budŜetów. Dodał, Ŝe w roku następnym takie sytuacje nie mogą mieć miejsca. 
 
Skarbnik Gminy Ewa Mikłasz powiedziała, iŜ zgadza się z opinią Komisji BudŜetowo-
Gospodarczej i juŜ wystosowała pisma do dyrektorów jednostek organizacyjnych informujące 
o tym, Ŝe wnioski w sprawie zmiany budŜetu swoich jednostek mogą składać tylko do końca 
września danego roku budŜetowego. Po wrześniu nie będą przyjmowane Ŝadne zmiany. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie (uwzględniający autopoprawkę 
zgłoszoną przez Skarbnika Gminy):  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/150/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie wprowadzenia zmian w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok została 
podjęta i stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
 
13.8 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy ustalenia procedury uchwalania 
budŜetu Gminy Borne Sulinowo oraz szczegółowości materiałów informacyjnych 
towarzyszących projektowi budŜetu Gminy Borne Sulinowo. Zwrócił się do radnych, czy 
mają uwagi do przedmiotowego projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie:  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Uchwała Nr XIV/151/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie ustalenia procedury uchwalania budŜetu Gminy Borne Sulinowo oraz 
szczegółowości materiałów informacyjnych towarzyszących projektowi budŜetu Gminy 
Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
 
 
13.9 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy trybu postępowania o udzielenie 
z budŜetu Gminy Borne Sulinowo dotacji na cele publiczne związane z realizacją zadań 
gminy podmiotom niezaliczonym do sektora finansów publicznych i niedziałających w celu 
osiągnięcia zysku, sposobu rozliczania tej dotacji oraz kontroli wykonywania zleconego 
zadania. Zwrócił się do radnych, czy mają jakieś uwagi. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie:  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/152/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie określenia trybu postępowania o udzielenie z budŜetu Gminy Borne Sulinowo 
dotacji na cele publiczne związane z realizacją zadań Gminy Borne Sulinowo 
podmiotom niezaliczonym do sektora finansów publicznych i niedziałających w celu 
osiągnięcia zysku, sposobu rozliczania tej dotacji oraz kontroli wykonywania zleconego 
zadania została podjęta i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 
 
13.10 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały dotyczy wniesienia przez Gminę Borne 
Sulinowo aportu do spółki pn. „Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością” w Bornem Sulinowie. 
Po tym zapytał o opinię Komisji BudŜetowo-Gospodarczej odnośnie projektu uchwały. 
 
Radny Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe Komisja BudŜetowo-Gospodarcza zaopiniowała 
pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Są to środki niepienięŜne, które stanowią pewne 
pozostałości z prowadzonej inwestycji ciepłowniczej na terenie miasta. Zdaniem komisji 
spółka będzie mogła je wykorzystać przy budowie nowych przyłączy do sieci cieplnej. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie:  
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIV/153/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie wniesienia przez Gminę Borne Sulinowo aportu do spółki pn. 
„Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych spółka z ograniczoną odpowiedzialnością”  
w Bornem Sulinowie została podjęta i stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
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13.11 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały w sprawie zmiany składu Komisji 
Rewizyjnej dotyczy poszerzenia jej składu o radnego Zdzisława Krawca. Po tym zwrócił się 
do przewodniczącego klubu radnych „Nasza Gmina” o uzasadnienie projektu uchwały. 
 
Radny Dariusz Czerniawski powiedział, Ŝe na posiedzeniu klubu radnych „Nasza Gmina” 
podjęto decyzję, Ŝeby zwiększyć skład Komisji Rewizyjnej o radnego Zdzisława Krawca. 
WiąŜe się to z przewidywanym zwiększeniem zakresu kontroli przeprowadzanych przez 
komisję w roku następnym. Jednocześnie poinformował, Ŝe następny projekt uchwały 
dotyczy poszerzenia składu Komisji Rozwoju o radnego Tomasza Kapuścińskiego, który jest 
zatrudniony w MGOPS i jest to związane z kwalifikacjami jakie posiada w sprawach 
naleŜących do kompetencji komisji. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zmiany składu 
Komisji Rewizyjnej:  
- za głosowało 8 radnych, 
- przeciw głosował 1 radny, 
- wstrzymało się od głosu 3 radnych (1 radny nie głosował). 
 
Uchwała Nr XIV/154/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie zmiany składu Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 
została podjęta i stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
 
 
13.12 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe projekt uchwały w sprawie zmiany składu Komisji 
Rozwoju Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie dotyczy poszerzenia jej składu o radnego 
Tomasza Kapuścińskiego. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zmiany składu 
Komisji Rozwoju:  
- za głosowało 12 radnych, 
- przeciw nie głosował Ŝaden radny, 
- wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr XIV/155/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 6 grudnia 2007 r. 
w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie została 
podjęta i stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
Opinie Komisji BudŜetowo-Gospodarczej oraz Komisji Rozwoju odnośnie opiniowanych 
projektów uchwał stanowią załączniki nr 21 i 22 do protokołu. 
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Ad.14) 
 
W punkcie pn. „Interpelacje, wnioski i zapytania radnych” nikt nie zabierał głosu. 
 
 
Ad.15) 
 
 
Ustalono, Ŝe kolejna sesja odbędzie się 27 lub 28 grudnia br. o godz. 12.00, a poświęcona 
będzie m.in. uchwaleniu budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2008 rok. 
 
 
Ad.16) 
 
W Wolnej Trybunie głos zabrał Sołtys Sołectwa Komorze Kazimierz Kalińczak, który 
poruszył temat oświetlenia drogowego w jego miejscowości, ciągnący się latami. Zmieniają 
się sołtysi, a problem do chwili obecnej nie został rozwiązany. Prosił Panią Burmistrz, aby  
w przyszłym roku pomyśleć takŜe o wsi i modernizacji tego oświetlenia. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, iŜ prawda jest taka, Ŝe tych 
potrzeb jest bardzo wiele, bowiem gromadziły się przez lata. Teraz starają się powoli 
cokolwiek zrobić, ale w ciągu jednego roku się nie da. Przystępują równieŜ do modernizacji 
oświetlenia. 
 
Ad.17) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe porządek obrad został wyczerpany i zamknął Sesję. 
ZłoŜył Ŝyczenia zdrowych i spokojnych Świąt BoŜego Narodzenia, a tym, którzy nie będą 
obecni na ostatniej w tym roku Sesji równieŜ szczęśliwego Nowego Roku. 
 
Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 6 grudnia 2007 r. trwała od godz. 10-tej do 
godz. 12.50. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Łozińska 
 
 
 
 
 


